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اتهامات  رغم  به  روسیه  کرد  تاکید  کرملین  سخنگوی 
ادعایی مقام ها و چهره های سیاسی آمریکا علیه رقبایی 
نظیر مسکو و پکن، هیچ قصدی برای مداخله در امور 

داخلی ایالات متحده ندارد.
»دیمیتری پسکوف«، سخنگوی کرملین روز گذشته تاکید 
کرد روسیه قصد مداخله در امور داخلی ایالات متحده 
آمریکا را به رغم ادعاهایی که در این زمینه مطرح می شود 

ندارد.

نشست  یک  در  پسکوف  »ریانووستی«،  گزارش  به 
مطبوعاتی در پاسخ به سوالی پیرامون برخی اظهارات 
اخیر گزینه های معرفی شده از سوی »دونالد ترامپ«، 
رئیس جمهور منتخب آمریکا برای دولت دومش گفت: 
ما قصد مداخله در امور داخلی آمریکا را نداریم. ما میل 
به چنین کاری نداشته و در حقیقت تا کنون نیز دست به 

این کار نزده و چنین کاری نمی کنیم.
»ولادیمیر پوتین«، رئیس جمهور روسیه اواسط آّبان ماه 
استوارنامه سفرای  در یک سخنرانی در جریان پذیرش 
خارجی گفت: کشور ما برای همکاری سودمند متقابل 
با همه کشورها بدون استثنا براساس اصول برابری، عدم 
مداخله در امور داخلی و رعایت دقیق قوانین بین المللی 
استقبال می کند. روسیه در حال دنبال کردن یک سیاست 

خارجی سازنده است.
روسیه  خارجه  امور  وزارت  نیز  گذشته  شهریور  اوایل 
اعلام کرد این کشور ورود ۹۲ شهروند آمریکایی را به طور 
دائمی به خاک روسیه ممنوع کرد که شامل خبرنگارانی 
از روزنامه های وال استریت ژورنال، واشنگتن پست و 

نیویورک تایمز می شود.
تصریح  بیانیه ای  انتشار  با  روسیه  امورخارجه  وزارت 
کرد: در واکنش به سیاست روسیه هراسی که توسط 
دولت جو بایدن )رئبس جمهور آمریکا( با هدف اعلام 
به  استراتژیک  شکست  یک  »تحمیل  بر  مبنی  شده 
از  و بخش جدایی ناپذیری  است  دنبال شده  مسکو« 
اعضای  سیاستمداران،  علیه  »کلی«  تحریم های  آن، 
جامعه تجاری، دانشمندان و شخصیت های فرهنگی، 
روزنامه نگاران و سازمان های رسانه ای روسیه بود، ورود 
۹۲ شهروند آمریکایی به فدراسیون روسیه به طور دائم 

ممنوع است.
فعلی  مقامات  به  ما  افزود:  روسیه  امور خارجه  وزارت 
برای  مجازات  که  می کنیم  یادآوری  متحده  ایالات 
آن  ها  خواه  است،  اجتناب ناپذیر  خصمانه  اقدامات 
مستقیماً ]ولودیمیر[ زلنسکی )رئیس جمهور اوکراین( و 
افرادش را تشویق به ارتکاب اعمال تجاوزکارانه و حملات 
تروریستی کنند و یا تلاش هایی برای مداخله در امور 

داخلی فدراسیون روسیه انجام دهند.

رئیس جمهور آرژانتین تبدیل به اولین رهبر یک کشور 
خارجی شد که با رئیس جمهور منتخب ایالات متحده 

دیدار می کند.
»مانوئل آدورنی«، مسئول مطبوعاتی دفتر ریاست جمهوری 
کرد  اعلام  اجتماعی  رسانه های  در  پستی  در  آرژانتین 
»دونالد ترامپ«، رئیس جمهور منتخب آمریکا با »خاویر 
میلی«، رئیس جمهور راستگرای آرژانتین که به »ترامپ 

آرژانتین« شهرت دارد دیدار کرده است.
به گزارش خبرگزاری »ریا نووستی«، این دیدار روز پنجشنبه 
در محل اقامتگاه »دونالد ترامپ« در ایالت فلوریدا مشهور 

به »مارالاگو« رخ داد.

آدورنی تصویری در ارتباط با این دیدار در شبکه اجتماعی 
»ایکس« منتشر کرد که در آن حاضران در این نشست 
از چپ به راست به ترتیب شامل »جراردو وردین«، وزیر 
امور خارجه آرژانتین، »ایلان ماسک«، کارآفرین و میلیاردر 
آمریکایی حامی و مشاور دونالد ترامپ، شخص خود خاویر 
رئیس جمهور  به همراه خواهر  ترامپ  دونالد  و  میلی 
آرژانتین دیده می شوند. میلی به این ترتیب تبدیل به 
اولین رئیس جمهور یک کشور خارجی شد که با دونالد 
ترامپ از زمان کسب پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری 

روز سه شنبه گذشته ایالات متحده دیدار می کند.
خاویر میلی، رئیس جمهور راست گرای پوپولیست آرژانتین 

که به »ترامپ آرژانتین« معروف است در ضمن کارزار 
انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده به عنوان یکی از 
متعصب ترین رهبران خارجی طرفدار دونالد ترامپ خود را 
نشان داد. او اسفند ماه گذشته تبدیل به یکی از مهم ترین 
سیاسی  اقدام  »کنفرانس  سالانه  نشست  در  سخنرانان 
محافظه کاران«  در شهر واشنگتن بود که در حاشیه آن 

دیداری صمیمانه با ترامپ داشت.
خاویر میلی در ماه دسامبر با تمرکز بر شعار »عظمت را 
دوباره به آرژانتین بازگردانیم« که دنباله رو شعار کلیدی 
ترامپ موسوم به »عظمت را دوباره به آمریکا بازگردانیم« 

است، روی کار آمد.

»کرملین«:درامورداخلیآمریکامداخلهنکردهایمونمیکنیم

»ترامپآرژانتین«بهدیداردونالدترامپرفت

علی لاریجانی مشاور ارشد رهبر معظم انقلاب که پیش از ظهر گذشته وارد بیروت شده است، دقایقی پیش با نجیب میقاتی 
نخست وزیر لبنان دیدار و گفت و گو کرد. در این دیدار که امروز در محل دفتر کار نجیب میقاتی برگزار شد، طرفین درباره 
اوضاع منطقه و لبنان گفت و گو و تبادل نظر کردند. در این دیدار »محمدرضا شیبانی« نماینده ویژه وزیر امور خارجه ایران در 
منطقه و »نیکلاس نحاس« مشاور ارشد و »پطرس عساکر« مشاور دیپلماتیک نجیب میقاتی حضور داشتند. وی قرار است 
در این سفر با سایر مقامات لبنانی و تعدادی از نمایندگان، سران احزاب و شخصیت های برجسته سیاسی این کشور دیدار 

و گفت وگو کند.

علیلاریجانیبانخستوزیرلبناندیدارکرد

روایت »فایننشال تایمز« از ناکارامدی تحریم ها؛

فروش خودروهای چینی در روسیه رکورد زد
بینالملل

فایننشال تایمز نوشت: در حالی که تحریم ها، کشورهای غربی 
را به قطع ارتباط با مسکو واداشته، روسیه به بزرگترین مقصد 
صادراتی چین تبدیل شده و شکسته شدن رکورد فروش 

خودروهای چینی را شاهد است.
به گزارش »دنیای هوادار«، فایننشال تایمز افزود: افزایش 
فروش خودروهای چینی در روسیه به خودروسازان این کشور 
آسیایی در شرایطی که با تعرفه های بالاتر از سوی واشنگتن و 
بروکسل در زمینه صادرات خودروهای برقی مواجه اند، کمک 

کرده است.
جنگ اوکراین به کاهش شدید فروش خودروهای اروپایی، 
کره ای و ژاپنی به مسکو منجر شد. حال آنکه این خودروسازان 

تا پیش از جنگ، بازارهای روسیه را تصاحب کرده بودند.
به نوشته فایننشال تایمز، در ۹ ماه نخست سال ۲۰۲۴، روسیه 
بزرگترین مقصد صادراتی خودروهای چینی بوده که بر اساس 
این  انجمن خودروسازان چین، حجم صادراتی  های  داده 

خودروها به ۸۴۹ هزار و ۹۵۱ دستگاه رسیده است.
حدود ۹۰ درصد از خودروهای چینی فروخته شده به روسیه 
دارای موتور احتراق داخلی هستند. این درحالیست که بیش از 

۱۵ هزار خودروی تولیدی شرکت »لی آتو« -متخصص در زمینه 
ساخت خودورهای برقی با سوخت ترکیبی- در ۸ ماه اول سال 

۲۰۲۴ به روسیه فروخته شده اند.
آمار اداره گمرک چین نشان می دهد که خودروسازان این 
کشور خودروهایی به ارزش ۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار را در 
ماه سپتامبر )شهریور( به روسیه فروخته اند. ارزش خودروهای 
فروخته شده به روسیه از سوی چین در همین ماه از سال 

۲۰۲۱ میلادی، ۹۶ میلیون دلار بوده است.
خودروسازان روسی بشدت بواسطه تحریم ها آسیب دیده اند 
زیرا دسترسی محدودی به قطعات یدکی و فناوری غرب دارند. 

آن  ها برای جبران این آسیب به چین رو کرده اند.
فایننشال تایمز نوشت: روابط تجاری روسیه و چین متعادل 
نیست و طبق گزارش نظارت بر داده های تجاری، چین که 
تا پیش از حمله روسیه به اوکراین در سال ۲۰۲۲ بزرگترین 
شریک تجاری کرملین بود اکنون بیش از نیمی از کل صادرات 
رسمی روسیه را به خود اختصاص داده است. در ماه سپتامبر 

)شهریور( تنها ۵ درصد از واردات کلی چین از روسیه بود.
تحلیگران مدعی اند که حجم فزاینده تجارت بین روسیه و 

چین می تواند تشخیص واردات کالاهای تحریم شده به 
مسکو را دشوارتر کند. الکساندر پروکوپنکو عضو اندیشکده 
کارنگی در این زمینه مدعی شد که بعد از حمله روسیه به 
اوکراین همگان به سرعت متوجه شدند که روسیه از طریق 
کشورهای شوروی سابق، تحریم ها را دور می زند اما حجم 
بالا و آمار مبهم درباره تجارت این کشور با چین ممکن است 
به پنهان کاری بیشتر در مورد کالاهای مورد تجارت این دو، 

منجر شود.

حالِ صنعت نوشت  افزار
 ایران چطور است؟

سارانصرتی

در حالی که یک دهه پیش شکل گرفتن صنعت نوشت افزار 
در ایران برای بسیاری دست نایافتنی و غیر ممکن بود، همت 
و توان تولیدکنندگان داخلی نشان داد که می توان با برنامه و 
گام به گام، در کنار اقلام خارجی، سهم قابل توجهی از سبد 
خانواده ها را به خود اختصاص داد. نوشت افزار که از جمله صنایع 
فرهنگی است، می تواند در کنار انتقال فرهنگ ایرانی اسلامی 
به دیگر کشورها، از منظر اقتصادی نیز سودآور باشد. بی شک 
صنعت نوشت افزار ارتباط مستقیمی با بخش آموزش و فرهنگ 
جامعه دارد. به همین دلیل است که باید حمایت های ویژه ای 
از این صنعت به عمل آید. سالانه هزاران میلیارد تومان صرف 
خرید محصولات گوناگون نوشت افزار می شود. از دانش آموزان 
و دانشجوها گرفته تا کارمندان در سازمان ها و اداره ها و دیگر 
مصرف کننده ها. همه و همه با محصولات این صنعت بزرگ سر 
و کار دارند. پس باید دید چرا آنطور که باید و شاید به این صنعت 
مهم و درآمد زا در ایران توجه نمی شود! متأسفانه در این صنعت، 
حتی پژوهش های اولیه نیز صورت نگرفته است. ضعف در تهیه 
و ارائۀ آمار مربوط به واردات و میزان خرید مصرف کنندگان، 
باعث شده تا تولیدکنندگان ایرانی برنامه ای برای نیاز سنجی 
بازار و تولید در راستای برطرف کردن نیاز مشتری نداشته باشند. 
در حال حاضر مشخص نیست ما چه میزان واردات در بخش 
نوشت افزار داشته ایم و چه میزان کالای قاچاق در بازار پخش 

شده است!
دولت در نخستین گام، می تواند تولیدکنندگان نوشت افزار در 
ایران را از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده معاف کند و برای وارد 
کردن تجهیزات به روز، تسهیلات بانکی با سود پایین را در اختیار 
این صنعتگران بگذارد. با همین معافیت ها، برندهای ایرانی از 
لحاظ کیفیت و قیمت، می توانند با کالاهای مشابه خارجی وارد 
رقابت شوند و غیر از توسعۀ اقتصادی و بحث اشتغال زایی، از 

خارج شدن میلیاردها دلار ارز از کشور جلوگیری کنند.

رایزنی سفیر ایران با 
رئیس  جمهور آنگولا

سفیر آکرودیته جمهوری اسلامی ایران در آنگولا طی مراسم 
رسمی در کاخ ریاست جمهوری این کشور در لواندا، استوارنامه 
خود را به »ژائو گونزالس لورنسو« رئیس جمهور آنگولا تقدیم 

کرد.
روابط  به  راجع  استوارنامه،  تقدیم  از  پس  و  مراسم  این  در 

دوجانبه و مسائل منطقه گفتگو به عمل آمد.
در این گفتگو رئیس جمهور آنگولا ضمن ابلاغ سلام و درود گرم 
خود به رهبر معظم انقلاب اسلامی و ریاست جمهوری اسلامی 
ایران، اقدامات تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی را محکوم و تاکید 
کرد: جامعه بین المللی باید جلوی اقدامات نظامی اسراییل علیه 

مردم منطقه را بگیرد.
وی تاکید کرد: ما این حملات را محکوم کرده و اعتقاد داریم 
باید در منطقه صلح و امنیت برقرار شده و اسرائیل باید حملات 
خود را متوقف کند؛ حملاتی که در آن هزاران نفر از مردم عادی 
و خبرنگاران بیگناه کشته شده و به تخریب گسترده مناطق 
مسکونی، بیمارستان  ها و زیرساخت های منطقه به خصوص غزه 

و لبنان منجر شده است.
وی خاطرنشان ساخت: کشور مستقل فلسطینی باید تشکیل 

گردد و ما از این امر حمایت می کنیم.

سرمقاله

خبراول

یادوخاطرهشهدا،
بهویژه»شهید

حمیدرضارفیعی«که
20فروردین66به

مقامشامخشهادت
نائلگشت،گرامیباد
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»مهرداد کیانی« -شهردار کرج- گفت: استفاده از امکانات و ظرفیت های شهرداری برای هیچ انتخابات و حمایت از هیچ کاندیدایی شرعی 
و قانونی نیست و ما نیز در این مسیر، رهرو قانون هستیم. قانون، زمان استعفای نیروها برای شرکت در انتخابات شورای اسلامی شهر را 
تعیین کرده و بر این اساس با استعفای هیچ کس پس از طی زمان قانونی موافقت نخواهد شد. ما از حضور نیروهای پرتوان و متخصص 
شهرداری کرج در انتخابات شورای شهر استقبال می کنیم اما این به معنای تخطی از قانون نیست و بر این اساس اجازه استفاده از تجهیزات 

و امکانات شهرداری کرج برای معرفی و تبلیغ هیچ کس را نمی دهیم.

استفادهازامکاناتشهرداریبرایحمایتازکاندیداهاممنوعاست

در شهر

در  چهاردهم  دولت  استانداران  انتصاب  جریان  روزها  این 
حالی به روزهای پایانی خود نزدیک می شود که صدای ممتد 
نابسامان  اوضاع  اعتراضات مطالبه گران تغییر و منتقدان 
البرز به اوج خود رسیده است. البرز، پلاک سی و یکم کشور، 
جغرافیایی گسترده است که در همسایگی پایتخت و زیر گوش 
مسئولان قرار دارد. استانی که باوجود برخورداری از تمامی 
شاخص های توسعه و ظرفیت های بالقوه ای که هنوز بالفعل 
نشده اند و میراث شوم مدیریت های تحمیلی بر این استان به 
شمار می آیند، همچنان با انبوهی از عقب ماندگی های تاریخی 
دست وپنجه نرم می کند. این استان سال هاست که »تقدیر« 
تغییر آن دستخوش »سهم خواهی« قدرت سالاران شده است.

هشداری برای آینده ای نزدیک
ادامه شرایط فعلی به احتمال زیاد اوضاع سیاسی و اجتماعی 
البرز را در آینده ای نه چندان دور به سمتی هدایت خواهد 
کرد که دیگر حنای وعده های رنگارنگ انتخاباتی و شعارهای 
تبلیغاتی تغییر، یا ترجیح مدیران شایسته بر نیروهای سیاسی 

و سفارشی دولت ها، نزد البرزنشینان رنگی نداشته باشد.

ضرورت مدیریت تغییر در نظام اسلامی
بر اساس الگوهای مدیریتی نظام اسلامی، تغییر دولت ها 
و جابه جایی مدیران بلندپایه و میانی کشور که بر مبنای 
قانون اساسی و با اراده مردم انجام می شود، شیوه ای علمی، 
عقلانی و منطبق با مفاهیم قرآن کریم و نهج البلاغه است. 
این رویکرد به منظور جلوگیری از گرفتار شدن قدرت نشینان در 
دام دیکتاتوری، تمرکززدایی از کانون های فسادزا، و ممانعت از 

تشکیل باندهای مافیایی که مغایر با روح مردم سالاری دینی 
است، طراحی شده است.

تفسیر نادرست از وفاق ملی
باوجوداین، سوءبرداشت ها )یا بهتر بگوییم »سودبرداشت ها«( 
از تعاریف و مفاهیم  از گفتمان »وفاق ملی« و بسیاری 
بیانیه  و  عدالت ورزی  با  به اشتباه  اغلب  که  متداول 
تضاد  در  انقلاب  معظم  رهبر  اسلامی  انقلاب  دوم  گام 

است.  کرده  بغرنج تر  را  وضعیت  هستند، 
کشور اکنون به شدت نیازمند بازنگری 

و اصلاحاتی اصولی در این راستا 
است.

نیاز به انقلاب مدیریتی
شیرین  و  تلخ  تجربیات 
مدیریت های ۴۵ سال گذشته 
کافی است تا یقین کنیم هیچ 

توسعه  به  منجر  که  تغییری 
مگر  شد  نخواهد  محقق  شود، 
مدیریتی«.  »انقلاب  تحقق  با 
و  تربیت  نیازمند  انقلاب  این 
انسانی  نیروی  به کارگیری 
سالم و سرآمد است؛ الزامی 

که در صورت تحقق، تغییر 
همه جانبه  تحولاتی  و 

توسعه  مسیر  در  را 
خواهد  همراه  به 

داشت.

بررسی شرایط دولت چهاردهم
اگر دولت چهاردهم نیز بدون توجه به این الزام پیش برود، 
نتیجه ای جز استمرار سیطره سیاسیون سودجو بر این 
استان نخواهد داشت. البرز همچنان به عنوان سهم الارث 
پدری سهامداران دولتی و شبه دولتی با حضور مدیران 
ناکارآمد به مسیر سقوط خود در سراشیبی توسعه ادامه 

خواهد داد.

پیامدهای مدیریت ناکارآمد
استمرار  آسیب شناسانه،  ارزیابی های  نتایج  گواه  به 
مدیریت های ناکارآمد کنونی، جز فاصله روزافزون 
کاهش  و  حاکمیت  از  کوچک  ایران  مردم 
سرمایه های اجتماعی، به ویژه در میان نسل 
جوان و نوجوان، حاصلی نخواهد داشت. 
رئیس جمهور  که  صورتی  در  تنها 
محترم با تغییرات اصولی و تجویز 
نسخه ای جدید، اقدام کند، می توان 
امید داشت که: »تغییر«، سهم البرز 

باشد، نه »تقسیم سهمیه« قدرت!

ایرانِ کوچک در چنگال سهم  خواهی یا مسیر توسعه؟

آقای رئیس جمهور، با تغییر ثابت کنید که البرز برایتان مهم است

داستانجلد
 

»دست  های یاری  گر«، نمونه  ای از فرهنگ اصیل نیکوکاری؛

حسینیهایبراینسلها

با حضور حامیان حسینیه،  یاری گر«  همایش »دست های 
مسئولان ارشد استانی و خیّران، برای کمک به تکمیل فاز جدید 
حسینیه اصفهانی ها در مشهد مقدس، در سالن اجتماعات اتاق 

بازرگانی اصفهان برگزار شد.
در این مراسم فرهنگی، اجتماعی و عرفانی، استاندار اصفهان 
به حضور پررنگ مردم نیکوکار اصفهان در امور خیریه اشاره 
کرد و گفت: »مردم و خیّران اصفهانی، علی رغم تمام مشکلات 
زندگی، با اشتیاق فراوان در امور خیریه گام می گذارند و با 
کمک های مالی خود، حرکت های بزرگ و پسندیده ای را رقم 

می زنند«.
دکتر مهدی جمالی نژاد، استاندار اصفهان، با اشاره به گلریزان 
خیّران اصفهانی برای ساخت و تجهیز حسینیه اصفهانی ها 
و  هتل ها  با  حسینیه ها  »جنس  گفت:  مقدس  مشهد  در 
بوم گردی ها و به طور کلی زیرساخت های گردشگری تفاوت 
زیادی دارد. در صورت نیاز، هماهنگی های لازم با مجموعه 
مدیریت آستان قدس رضوی انجام خواهد شد تا این حسینیه 

تکمیل و به بهره برداری برسد«.
وی افزود: »هر کس در زندگی مشکلاتی دارد که می تواند با 
خدمت به زائران حرم مطهّر حضرت رضا )ع(، آن  ها را برطرف 
کند. حتی اگر کسی به دلیل شرایط اقتصادی خاص توان 
کمک زیادی نداشته باشد، با کمک های اندک نیز می تواند 

خیر و برکت را وارد زندگی خود کند«.
گسترش ظرفیت و توسعۀ زیرساخت ها

مدیر اجرایی طرح توسعه حسینیه اصفهانی ها نیز اعلام کرد: 
»با افتتاح فاز جدید، ظرفیت حسینیه اصفهانی ها از ۵۰۰ نفر به 
۲ هزار نفر زائر افزایش می یابد.« عبدالحسین سیف اللهی اظهار 
داشت: »تا امروز ۷۰ میلیارد تومان برای این پروژه هزینه شده 
است که ۷ میلیارد تومان آن به بازسازی اختصاص یافته است 

تا این حسینیه شایسته مردم اصفهان باشد«.
وی ادامه داد: »با این اقدامات، ۲۳۰ اتاق به روز شده و ۳۷۰ 
اتاق جدید نیز به زیربنا اضافه می شود که کیفیتی در حد هتل 

چهارستاره خواهند داشت«.
ایثار برای تکمیل پروژه

مدیرعامل گروه صنایع گیتی پسند نیز با تأکید بر اهمیت این 
پروژه گفت: »کلان شهر اصفهان که در همه حوزه ها سرآمد 
است، شایسته است که برای زائران خود در مشهد مکانی درخور 
شأن داشته باشد. حسینیه نباید نیمه کاره بماند و همه باید 

برای تکمیل آن دست به دست هم دهیم«.
علیرضا جنتی با اشاره به برنامه ریزی برای تکمیل پروژه افزود: »فاز 
جدید حسینیه اصفهانی ها طی ۱۸ تا ۲۰ ماه آینده تکمیل خواهد 
شد و با تلاش شما خیّران، امیدواریم این مجموعه در سالروز 

ولادت امام رضا )ع( در اردیبهشت ۱۴۰۵ به بهره برداری برسد«.
وی مردم اصفهان را »امام رضایی« خواند و گفت: »تکمیل 
آینده  فعالیت های  برای  عطفی  نقطه  می تواند  پروژه  این 
باشد. ساخت ۳۰۰ اتاق در این شرایط اقتصادی، نشان دهنده 
تلاش های بی وقفه و همیاری مردم است. این حسینیه شامل 
۱۵۰۰ متر غذاخوری در طبقه همکف، ۲۵۰۰ متر حسینیه در 

طبقه زیرین و دو طبقه پارکینگ خواهد بود«.
ضرورت اشاعه فرهنگ همیاری

جنتی بر اهمیت اشاعه فرهنگ همیاری تأکید کرد و افزود: 
»هر کس به اندازه وسع خود می تواند در این امر خیر مشارکت 
اندازه یک آجر کمک کند،  کند. حتی اگر هر اصفهانی به 

می توانیم پروژه های خیریه را برای همه مردم اجرایی کنیم«.
پیشینه ای از تلاش و همت

مرحوم  همت  به  اصفهانی ها  زائرسرای  و  حسینیه 
آیت الله العظمی حاج میرزا حسین فقیه سبزواری و همکاری 
۹ نفر از علمای اصفهان در سال ۱۳۳۶ در بازار سرشور مشهد 

مقدس تأسیس شد و وقف زائران استان اصفهان گردید.

نصفجهان

مرتضیدهقانآزاد

اصغرقلندری

امام جمعه شهرستان نظرآباد، با انتقاد از بلاتکلیفی استان 
البرز در انتخاب استاندار پس از گذشت بیش از ۱۰۰ روز از 

شروع دولت، این وضعیت را چالش برانگیز دانست.

به گزارش »دنیای هوادار«، حجت الاسلام والمسلمین قادر 
محمدی، امام جمعه نظرآباد، در خطبه های نماز جمعه این 
هفته، همچنین نسبت به عدم ابلاغ قانون عفاف و حجاب 
توسط رئیس مجلس اعتراض کرد و خواستار توضیحاتی در 

این باره شد.
امام جمعه شهرستان نظرآباد، با انتقاد از وضعیت بلاتکلیفی 
از  یکی  را  مسئله  این  استاندار،  انتخاب  در  البرز  استان 

چالش های مهم استان دانست.
وی با اشاره به گذشت بیش از ۱۰۰ روز از شروع کار دولت 
چهاردهم، اظهار کرد: مردم استان البرز انتظار دارند هرچه زودتر 
شاهد تعیین استانداری توانمند و آشنا به مسائل استان باشند تا 

روند برنامه ریزی و مدیریت استان از این بلاتکلیفی خارج شود.

برای  اقدام جدی مسؤولان  محمدی همچنین خواستار 
رفع این مشکل شد و گفت: این تأخیر به روند توسعه 
استان آسیب می زند. امیدواریم که دولت در اسرع وقت با 

تصمیم گیری مناسب، این مشکل را حل کند.
امام جمعه نظرآباد در ادامه سخنان خود به موضوع دیگری 
نیز اشاره کرد و از عدم ابلاغ قانون عفاف و حجاب به دولت 

توسط رئیس مجلس انتقاد کرد.
وی با تأکید بر اهمیت اجرایی شدن این قانون در جامعه، 
افزود: از آقای قالیباف، رئیس محترم مجلس، انتظار داریم که 
به مردم توضیح دهند چرا این قانون برای اجرا به دولت ابلاغ 
نشده است. اجرای قانون عفاف و حجاب یکی از خواسته های 

اصلی مردم و از اصول فرهنگی کشور ماست.

اقدامات صورت  تبیین  عضو شورای شهر کرج، ضمن 
گرفته در پروژه قطارشهری به برخی از چالش های موجود 

برای بهره برداری از این پروژه خبر داد. 
حسین مهاجری در خصوص اجرای پروژه متروی کرج 
و زمان بندی تحویل آن، اظهارداشت: این پروژه بیش 
از ۲۰ سال است که آغاز شده است و بیشترین پیشرفت 
فیزیکی و افتتاح ایستگاه را در دور ششم شورا تجربه 

کرده است. وی با اشاره به اینکه درحال حاضر تمرکز 
ایستگاه شهید  به ثمر رساندن  اصلی مدیریت شهری 
شهید  ایستگاه  که  زمانی  کرد:  اذعان  است،  سلطانی 
سلطانی را آغاز کردیم حتی خاکبرداری هم انجام نشده 
بود، فقط ایستگاه به تونل رسیده بود، اما با تلاشی که 
امروز  و  نتیجه رسید  به  پروژه  صورت گرفت سرانجام 

شاهد تکمیل آن هستیم.

»امامجمعهنظرآباد«:تعیینتکلیف»استاندارالبرز«مطالبۀجدیمردماست

پروژهمترویکرجبهعمرشورایششممیرسد؟

ادامه شرایط فعلی به احتمال زیاد اوضاع سیاسی 
و اجتماعی البرز را در آینده ای نه چندان دور 
به سمتی هدایت خواهد کرد که دیگر حنای 

وعده های رنگارنگ انتخاباتی و شعارهای 
تبلیغاتی تغییر، یا ترجیح مدیران شایسته بر 

نیروهای سیاسی و سفارشی دولت ها، نزد 
البرزنشینان رنگی نداشته باشد.
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نخستین مسابقه بین المللی پروژه های زنانه در حوزه اکولوژی »آینده سبز« کشورهای بریکس در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۵ میلادی 
در روسیه برگزار و در آن به بانوان برگزیده جوایزی اعطا خواهد شد. از زنان فعال در حوزه محیط زیست با داشتن تجارب کافی در 
زمینه اکولوژی خواسته شده است تا با ارایه پیشینه مهارتی خود و تکمیل فرم پیوست تا تاریخ ۲۵ آذرماه آن را به واحد بین الملل 
سازمان حفاظت محیط زیست تحویل داده و در این مسابقه حضور داشته باشند. بریکس )BRICS( یک سازمان بین دولتی با عضویت 
برزیل، روسیه، هند، چین، آفریقای جنوبی، مصر، اتیوپی و امارات متحده عربی و ایران است، از سال ۲۰۰۹ حکومت های آن  ها سالانه 

نشست های رسمی برگزار می کنند و سیاست های چندجانبه را با هم هماهنگ می کنند.

نخستینجایزۀزنانفعالمحیطزیستکشورهایبریکسبرگزارمیشود

جامعه

چگونه با دیابت 
خوب زندگی کنیم؟

طبق آمار بهداشت جهانی شیوع دیابت در بزرگسالان جهان 
۸.۸ درصد است که از این تعداد حدود ۹۰ درصد آن دیابت 
نوع ۲ است، بنابراین لازم است یاد بگیریم که چگونه باید با 

این بیماری خوب زندگی کنیم؟
دیابت به عنوان یکی از مهم ترین علل مرگ ومیر و بیماری 
در سراسر جهان، بار اقتصادی سنگینی بر سیستم بهداشت 
و درمان تحمیل می کند؛ بنابراین، انجام مداخلات مبتنی بر 
جمعیت به منظور پیشگیری از بروز دیابت، افزایش تشخیص 
زودرس، تغییر در شیوه زندگی و استفاده از مداخلات دارویی 
جهت جلوگیری یا تأخیر در پیشرفت عوارض ناشی از بیماری 

بسیار حائز اهمیت است.
عروقی،  قلبی  بیماری های  علت  شایع ترین  بیماری  این 
سکته ها، نارسایی کلیه، کوری و قطع اندام است. بیماران 
مبتلا به دیابت دو برابر افراد عادی مبتلا به بیماری قلبی شده 

و دو برابر افراد عادی به دلیل بیماری قلبی فوت می کنند.
ناتوان کننده محسوب می شود  بیماری مزمن  دیابت یک 
که عوارض بسیاری مانند آسیب های قلبی عروقی، چشمی، 
کلیوی، زخم های دیابتی و نابینایی را به همراه دارد. دیابت 
یک بیماری مزمن ناتوان کننده محسوب می شود که عوارض 
کلیوی،  عروقی، چشمی،  قلبی  آسیب های  مانند  بسیاری 
زخم های دیابتی و نابینایی را به همراه دارد و هزینه های 

فراوانی را نیز بر خانواده ها و جامعه تحمیل می کند.
این  که  است  این  دیابت  درباره  امیدوارکننده  نکته  البته 
بیماری با روش های پیشگیرانه و درمانی قابل مهار است. 
ابراز  سازمان بهداشت جهانی نیز در هدف گذاری های خود 
امیدواری کرده که شیوع آن تا سال ۲۰۲۵ میلادی متوقف 

شود.
آمارها نشان می دهد که شیوع دیابت در کشور، به طرز نگران 
کننده ای رو به افزایش است. به همین دلیل کارشناسان این 
حوزه بر این باورند که برای بهبود این روند در کشور لازم است 
تا سیاستی در جهت آگاهی رسانی افراد اتخاذ شود و در عین 
حال روش های درمانی مطلوبی برای مبتلایان به این بیماری 

در نظر گرفته شود.
علوم  دانشگاه  علمی  هیات  عضو  طباطبایی  وحید  سید 
پزشکی تمرکز شعار »با دیابت خوب زندگی کنیم« در هفته 
دیابت را توجه به بیمار سالم دانست و گفت: مهم است که 
بیماران دیابتی بدانند که می توانند زندگی سالم و با کیفیتی 

داشته باشند.
وی با بیان اینکه دیابت به بیماری همه گیری نهفته لقب 
گرفته است، افزود: دیابت، بیماری خاموش است که علامتی 
انجام می  را  نرم مانند موریانه کار خودش  نرم  ندارد ولی 
دهد و عوارض بسیاری دارد؛ به عنوان مثال شایع ترین علت 
نابینایی در دنیا دیابت است و عوارض چشمی، کلیوی، قلبی، 
سکته های مغزی و عوارض عصبی، شایع ترین علت قطع پا 

به دلیل دیابت است.
رژیم  به کنترل وزن،  بر اهمیت توجه  تاکید  با  طباطبایی 
غذایی مناسب، فعالیت بدنی، مراقبت از پاها، ترک مصرف 
بیماران  از سوی  تجویز شده  داروهای  و مصرف  دخانیات 
است.  حیاتی  بسیار  وزن  کنترل  کرد:  خاطرنشان  دیابتی، 
بیماران دیابتی، به ویژه افرادی که اضافه وزن دارند، باید 
مطمئن شوند که وزن خود را کاهش دهند. این امر به کنترل 

بهتر دیابت کمک خواهد کرد.
استادیار گروه آموزش بهداشت و ارتقاء سلامت دانشگاه علوم 
پزشکی کرمان تصریح کرد: بیماران دیابتی بهتر است تعداد 
در عوض مقدار غذای  و  افزایش  را  وعده های غذایی خود 
مصرفی در هر وعده را کاهش دهند. این بیماران هرگز نباید 
یکی از وعده های اصلی غذا را حذف کنند به ویژه بیمارانی 

که دارو مصرف و یا انسولین تزریق می کنند.
طباطبایی با اشاره به لزوم کاهش مصرف میوه های شیرین 
در وعده های غذایی بیماران دیابتی، یادآوور شد: بهتر است 
بیماران دیابتی مصرف میوه هایی مثل انگور، خرما، توت و 
یا مصرف خشکبار شیرین مثل توت خشک را محدود اما از 
میوه های غیرشیرین و سبزی ها در وعده غذایی به مقدار 

زیاد استفاده کنند.

سلامت

»دنیای هوادار« از چالش  های تحریم  ها علیه محیط  زیست می  گوید؛

محاصرۀ اقتصاد، اسارتِ زمین
سبز

تغییرات اقلیمی یکی از بزرگ ترین چالش های جهانی قرن 
بیست ویکم است. مقابله با این بحران نیازمند همکاری های 
گسترده بین المللی، انتقال فناوری های پاک، سرمایه گذاری در 
پروژه های زیست محیطی، و بهبود سیاست های توسعه پایدار 
است. با این حال، تحریم های اقتصادی و بین المللی که بسیاری 
از کشورها را محدود کرده اند، تأثیر مستقیمی بر توانایی آن ها 
برای مقابله با تغییرات اقلیمی داشته است. در این گزارش، 
نقش کاهش و حذف تحریم های بین المللی در تقویت اقدامات 

زیست محیطی و کاهش آثار تغییر اقلیم را بررسی می  کنیم.
تحریم ها، به ویژه تحریم های اقتصادی و صنعتی، اغلب کشورها 
را از دسترسی به فناوری های پیشرفته، منابع مالی بین المللی، 
و بازارهای جهانی محروم می کنند. این موضوع به طور مستقیم 
بر توانایی کشورها برای سرمایه گذاری در فناوری های پاک و 

توسعه انرژی های تجدیدپذیر تأثیر می گذارد. به عنوان نمونه:
 1. محدودیت در دسترسی به فناوری های پاک

کشورهایی که تحت تحریم هستند، معمولاً به فناوری های 
بهبود  و  گلخانه ای  گازهای  انتشار  کاهش  برای  نیاز  مورد 
از  استفاده  مثال،  به عنوان  ندارند.  دسترسی  انرژی  بهره وری 
تجهیزات پیشرفته خورشیدی، توربین های بادی نسل جدید، و 
سیستم های مدیریت پسماند نیازمند همکاری های بین المللی 

است که تحت تحریم ها غیرممکن می شود.
 2. فقدان سرمایه گذاری خارجی

اجرای  در  کلیدی  نقش  خارجی  مستقیم  سرمایه گذاری 
پروژه های زیست محیطی دارد. کشورهای تحریم شده به دلیل 
محدودیت های بانکی و مالی از جذب این سرمایه ها محروم 
هستند. بدون سرمایه گذاری خارجی، پروژه های بزرگی نظیر 
نیروگاه های خورشیدی یا شبکه های حمل ونقل سبز نمی توانند 

عملیاتی شوند.
 3. اختلال در انتقال دانش و تخصص

تخصص  و  دانش  تبادل  بر  غیرمستقیم  به طور  تحریم ها 
پروژه های  از  بسیاری  می گذارند.  تأثیر  نیز  زیست محیطی 
تحقیقاتی که نیازمند همکاری بین المللی هستند، به دلیل 

محدودیت های موجود به حالت تعلیق درمی آیند.

فرصت های ناشی از کاهش یا حذف تحریم ها
رفع تحریم ها می تواند کشورها را به مسیر توسعه پایدار بازگرداند 
و راه را برای مقابله جدی تر با تغییرات اقلیمی باز کند. در اینجا 

به برخی از این فرصت ها اشاره می کنیم:
1. باز شدن دروازه های فناوری و نوآوری

کاهش تحریم ها به کشورها اجازه می دهد تا به فناوری های 

پاک دسترسی داشته باشند و زیرساخت های صنعتی خود را 
بهبود بخشند. به عنوان مثال، فناوری های جذب و ذخیره کربن 
)CCS(، خودروهای الکتریکی پیشرفته، و سیستم های هوشمند 
انرژی می توانند با مشارکت بین المللی در کشورهای در حال 

توسعه گسترش یابند.
2. امکان مشارکت در توافق نامه های جهانی

در  درگیر  کشورهای  مشارکت  از  مانع  اغلب  تحریم ها 
این  حذف  با  می شود.  زیست محیطی  توافق نامه های 
محدودیت ها، کشورها می توانند در طرح هایی نظیر توافق نامه 
پاریس فعال تر شوند و به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در 

سطح جهانی کمک کنند.
3. جذب سرمایه گذاری های خارجی در پروژه های زیست محیطی

حذف تحریم ها باعث افزایش دسترسی به منابع مالی بین المللی 
می شود. صندوق های مالی نظیر »صندوق سبز اقلیم« و سایر 
نهادهای مالی بین المللی می توانند پروژه های کاهش کربن در 

این کشورها را تأمین مالی کنند.
4. تقویت تجارت انرژی های تجدیدپذیر

کشورهای دارای پتانسیل انرژی های تجدیدپذیر، مانند انرژی 
بازارهای  خورشیدی و بادی، با رفع تحریم ها می توانند وارد 
بین المللی شوند. این موضوع نه تنها درآمدزایی اقتصادی دارد، 
بلکه به کاهش مصرف سوخت های فسیلی در سطح جهانی 

نیز کمک می کند.

مثال های موردی: تجربه ایران و دیگر کشورها
ایران به عنوان یکی از کشورهایی که تحت تحریم های شدید 
انرژی های  توسعه  برای  بالایی  پتانسیل  دارد،  قرار  اقتصادی 
تجدیدپذیر دارد. با این حال، محدودیت های مالی و تکنولوژیکی 
مانع از بهره برداری کامل از این ظرفیت ها شده است. طبق 
گزارش ها، ایران به بیش از 100 میلیارد دلار سرمایه گذاری برای 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر نیاز دارد، اما در شرایط تحریم، 

جذب این سرمایه ها تقریباً غیرممکن است.

کوبا: تأثیر تحریم های طولانی مدت بر محیط زیست
کوبا نمونه دیگری است که تحریم های طولانی مدت ایالات 
دهه ها  برای  کشور  این  است.  گذاشته  تأثیر  آن  بر  متحده 
نتوانسته به تجهیزات مدرن زیست محیطی دسترسی پیدا کند 
و به استفاده از فناوری های قدیمی و کم بازده محدود شده 
است. کاهش تحریم ها می تواند مسیر را برای بهبود وضعیت 

زیست محیطی آن باز کند.

آفریقای جنوبی پس از آپارتاید
آفریقای  بین المللی علیه  در دهه 1990، کاهش تحریم های 

بپردازد.  پایدار  توسعه  به  تا  داد  اجازه  این کشور  به  جنوبی 
این کشور توانست از سرمایه گذاری های خارجی برای ارتقای 
زیرساخت های زیست محیطی و توسعه انرژی های تجدیدپذیر 

استفاده کند.

مقایسۀ کشورها در شرایط تحریم و بدون تحریم
به طور  تحریم شده  کشورهای  جهانی،  بانک  گزارش  طبق 
انرژی  پروژه های  در  کشورها  سایر  از  کمتر   ٪40 متوسط 
تجدیدپذیر سرمایه گذاری می کنند. در سال 2020، کشورهای 
کل  از   ٪2 تنها  بودند،  تحریم  تحت  که  توسعه ای  حال  در 
سرمایه گذاری های زیست محیطی جهانی را به خود اختصاص 
دادند. از سال 2015 تا 2020، کشورهای تحت تحریم از دسترسی 
به بیش از 150 میلیارد دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی 

محروم شدند.

چالش های پیش رو پس از رفع تحریم ها
1. رقابت منطقه ای و جهانی

حتی در صورت رفع تحریم ها، کشورها باید در بازارهای جهانی با 
بازیگران قدرتمند رقابت کنند. این امر نیازمند برنامه ریزی دقیق 

و سیاست های حمایتی داخلی است.
2. بازسازی زیرساخت ها

کشورها  صنعتی  و  اقتصادی  زیرساخت های  به  تحریم ها 
زیرساخت ها  این  بازسازی  می کنند.  وارد  زیادی  آسیب های 
زمان بر و پرهزینه است و نیازمند همکاری مداوم بین المللی 

است.
3. موانع بوروکراتیک و سیاسی داخلی

در بسیاری از موارد، موانع داخلی از جمله فساد، بروکراسی 
پیچیده، و عدم هماهنگی نهادها می توانند از بهره برداری کامل 

از فرصت های جدید جلوگیری کنند.

نتیجه گیری: همکاری، نه تقابل
کاهش یا حذف تحریم های بین المللی فرصتی بی نظیر برای 
تقویت اقدامات زیست محیطی در سراسر جهان است. در دنیایی 
که تغییرات اقلیمی مرزها را به رسمیت نمی شناسد، همکاری و 
تعامل بین المللی کلید حل بحران است. اگر کشورها بتوانند از 
این فرصت برای بهبود سیاست های زیست محیطی استفاده کنند، 

جهان به سمت آینده ای پایدارتر و سبزتر حرکت خواهد کرد.

ایمانروزبهانی

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: یکی از گام های 
مهم برای مقابله با تغییر اقلیم، لغو تحریم های یکجانبه و 
غیرقانونی علیه کشورهاست و این تحریم ها، نه تنها مانع 
تحقق توسعه پایدار می شود، بلکه همکاری های بین المللی 

در زمینه محیط زیست را نیز تضعیف می کند.
شینا انصاری در یادداشتی به مرور حضورش در کاپ 29 در 
باکو پرداخت و افزود: این هفته در اجلاس کاپ ۲۹ که به 
عنوان یکی از مهم  ترین اجلاس های محیط زیستی جهان با 

موضوع تغییر اقلیم برگزار می شود، شرکت کردم.
وی گفت: در روز اول و در حاشیه اجلاس فرصتی دست داد 
با روسای جمهور عراق، ترکیه و نپال، رئیس دولت امارات 
متحده عربی، ولیعهد کویت، نخست وزیر پاکستان، رئیس 
و خانم شریف  بنگلادش  دولت  رئیس  کردستان،  اقلیم 
شهردار کوالالامپور و معاون سابق سازمان ملل صحبت کنم. 
همچنین با وزیر خارجه ترکیه، و وزیران محیط زیست و 

تغییر اقلیم آذربایجان و پاکستان هم ملاقات کردم.

انصاری اظهارداشت: در روز دوم اولین سخنران مراسم بودم. 
با توجه به زمان محدود سه دقیقه تعیین شده، در سخنانم 
تلاش کردم به این واقعیت اشاره کنم که کشورها برای 
رشد اقتصادی نیاز به انرژی دارند که لازمه آن دسترسی به 
انرژی های تجدیدپذیر، پاک و هسته ای است. استفاده از این 
نوع انرژی ها نیازمند دو مولفه مهم فناوری و منابع مالی 
است و برای تحقق مقابله با تغییر اقلیم، کشورهای جنوب 

حتما باید حمایت شوند.

»رئیسسازمانحفاظتمحیطزیست«؛برداشتنتحریمهایغیرقانونی،گاممهممقابلهباتغییراقلیم

رقیهنوری
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نشست »شب مهرداد بهار« به مناسبت سی امین سال درگذشت او برگزار می شود. به مناسبت سی امین سال درگذشت مهرداد بهار، هفتصد و هشتاد و دومین شب از شب های بخارا به یادبود این نویسنده و اسطوره شناس 
فقید اختصاص یافته که از ساعت ۱۷، روز  یکشنبه بیست و هفتم آبان ماه ۱۴۰۳ در تالار فردوسی خانۀ اندیشمندان علوم انسانی برگزار می شود.

در این مراسم ابتدا ابوالقاسم اسماعیل پور به بررسی زندگی و آثار مهرداد بهار خواهند پرداخت. سپس فیلم مستند »دربارۀ مهرداد بهار« به کارگردانی پیام مستوفی به نمایش درمی آید. در این فیلم مروری خواهد شد بر 
زندگی مهرداد بهار از تولد تا مرگ. پیام مستوفی در ساخت این فیلم موفق شده فیلم های آرشیوی جالب توجهی از سخنرانی ها و گفتارهای مهرداد بهار به دست آورد. در این فیلم مستند، بیست و یک نفر از مهمترین 

نویسندگان و اسطوره شناسان ایران دربارۀ زندگی و آثار مهرداد بهار سخن گفته اند.

شبمهردادبهاربرپامیشود

فرهنگی

»کیمی« به  عنوان واپسین اثر »استیون سودربرگ« در تلاش 
از تکنولوژی و  به رگه هایی  آغشته  تریلری جنایی،  در  است 
می تو،  جنبش  همچون  اجتماعی  البته  صد  و  روانشناسی 
مخاطب را همراه خویش ساخته و در مدت زمانی نچندان بلند، 
هم داستانی مهیج و رازآلود را روایت کند و هم به لایه های 

دورنی ضمیر قهرمانش نفوذ کند.
از آنجا که »کیمی« در زیرژانر تریلر قرار می گیرد، پس سودربرگ 
نیم نگاهی نیز به دو مورد از شناخته شده ترین آثار این زیرژانر 
داشته است. »کیمی« هم یادآور »پنجرۀ پشتی« هیچکاک است 
و هم یادآور »مکالمۀ« کاپولا. مواردی که البته، به  معنای سطحِ 
بالا بودن اثر سودربرگ نیست و در ادامه به  سراغ بررسی نقاط 

قوت و ضعفِ آن خواهیم رفت.
در اینجا با قهرمانی به  نام »آنجلا« طرفیم که بر اثر حادثۀ تجاوزی 
که سال ها پیش برایش رخ داده و طبق آنچه خودش در اواسطِ 
فیلم مدعی می شود )پرونده اش هم راه به جایی نبرده(، به  نوعی 
دچار فوبیای اماکن عمومی است و از معاشرت فیزیکی با دیگر 
انسان ها مضطرب گشته و تمامِ راه های ارتباطی اش با بیرونِ 
خانه، وابسته به گوشی موبایل و کامپیوتر و... یا دید زدن 

همسایگان و عابران خیابان از طریقِ پنجرۀ خانه اش است.
دقایق ابتدایی فیلم شامل عمل دید زدن سایر شهروندان توسط 
او    POV موقعیت  در  گاهی  که  داریم  دوربینی  آنجلاست. 
قرار می گیرد و گاهی همسایه ای که او هم درحال دید زدن 
آنجلاست و مثلاً قرار است عنصر تعلیق زای فیلم نامه باشد. این 
موارد، آن ادای دین به اثر هیچکاک را که ذکر کردم، تقویت 
که  داریم  را  کیمی  به  نام  دیگر، دستگاهی  از سوی  می کند. 

درواقع، وسیله ای هوشمند برای دریافت دستورهای صوتی و 
اجرای آن هاست. این دستگاه به همراه شغلِ آنجلا )به  عنوان 
عیب یابِ این سیستم( ادای دینی است به اثر کاپولا. اتکای 
پیرنگ بر امواج صوتی و اهمیتِ شنوایی همچون »مکالمۀ« 
کاپولا در این فیلم نیز نقش دارد تا اهمیتِ دیدن، در اولویت 

بعدی قرار بگیرد.

اگر سکانس ابتدایی که در آن شاهد مصاحبۀ رئیس شرکت با 
رسانه و دیالوگ های بعدی او با همسر و... هستیم و همچنین 
جای  فیلم  در  دوربین به دست  همسایۀ  حضور  از  نماهایی 
نداشتند، می توانستیم مدعی شویم که روایت اول شخص بوده 
و کل وقایع از زاویۀ دید آنجلاست. اما حضور این دو عامل 
موجب شده تا روایت از دانسته های قهرمان نیز فراتر رفته و 

بواقع، روایت از راوی پیشی بگیرد.

همانطور که در ابتدای متن نیز اشاره شد، سودربرگ در تلاش 
است تا علاوه  بر تعریف داستانی مهیج به لایه های درونی ضمیر 
آنجلا نیز بپردازد. بها دادن به کشمکش ِدرونی آنجلا مبنی بر 
امتناع او از بیرون رفتن از محیط خانه، با یک حالت رازآلودی 
درهم آمیخته است. چرا که از همان دقایق ابتدایی، علت این 
رفتار بیمارگونه اش را نمی فهمیم و نمی توانیم پاسخ درخوری 
در مورد نوع تقابلش با دکتر دندانپزشک، روانشناس و حتی 
انواع و  با وجود  آنجلا،  اینکه چرا  پیدا کنیم.  دوست پسرش 
اقسام نیازهای جسمی و روحی اش، ماندن در خانه را ترجیح 
می دهد و مدام بر سر خانه ماندن یا بیرون زدن از آن دچار 

کشمکش است و آشکارا از این بابت عذاب هم می کشد.
نکتۀ مبهم، مهم و چالش  این  برای آشکار شدن  سودربرگ 
برانگیزِ شخصیت آنجلا، همه  چیز را در چند خط دیالوگ کوتاه 
و ساده برگزار می کند تا هم ابهام مخاطب را رفع کند و هم 
به جنبشِ می تو اشاره ای گذرا داشته باشد. مشکل آنجاست 
که هم پرداخت به این مهم کوتاه و بالطبع با بار دراماتیک 
اندک، همراه است و هم با توجه به نقطۀ عطف فیلم نامه 
)مطلع گشتن آنجلا از صدای زنی که مورد تهاجم قرار گرفته و 
جویای کمک است( قابل پیش بینی و فاقد عنصر غافلگیری، 
جلوه می نماید. درواقع، حساسیتِ بیش از حد آنجلا به شنیدن 
صدای مذکور، علاوه  بر آنکه آن بُعد هوشیاری و وجدانِ کاری را 
یادآور شده، ذهن مخاطب را به این سمت سوق داده که ممکن 
است خودِ آنجلا نیز قربانی چنین هجومی واقع شده باشد و 
علت ذهنِ پارانوئید او نیز ریشه در همین امر داشته باشد؛ 
نکته ای که اتفاقاً درست هم از آب درآمده تا بحثِ رازگشایی 
از شخصیت مبهمِ آنجلا، ساده و قابل پیش بینی پیش چشم 
مخاطب قرار بگیرد. نقطۀ ضعفی که کاملاً به چشم آمده و اثر را 

از تریلری تمام  عیار دور می کند.
سودربرگ قواعدِ روایت کلاسیک را می داند. پس اثرش را با 
وضعیتِ تعادل آغاز می کند. با وضعیتِ آشفتگی آن را بسط 
می دهد و در انتها، دوباره به همان تعادل بازمی گردد. دقایق 
ابتدایی وظیفۀ آشنایی مخاطب با آنجلا )کشمکشِ درونی( و 
دستگاهی به  نام کیمی را دارد و در ادامه با بروز نقطۀ عطف 
است که داستانگویی آغاز شده و پای کشمکش های بیرونی نیز 

به اثر کشیده می شوند.
جدا از کشمکش ِدرونی که قبل تر بدان پرداختیم، این کشمکشِ 
بیرونی بوده که قرار است بخش قابل توجهی از بار جذابیت اثر 
را بر دوش کشیده و مخاطب را همراه خویش کند. دوربین و 
موسیقی سودربرگ در جایی که آنجلا به  منظور پیگیری حوادث 

و کشفِ حقیقت، از خانه بیرون می زند و قرار است با ترس های 
درونی و بیرونی اش مواجه شود، نقشی پررنگ تر از گذشته به 
خود می گیرند. موسیقی نیز حالتی مهیج و درعین حال رازآلود 
به خود می گیرد و حضورش را بیش از پیش احساس می کنیم. 
دوربین برای القای التهابِ بیرونی، گاهی روی دست شده و 
لرزش هایی پیاپی را در آن شاهد هستیم که قرار است وضعیت 
بغرنجِ آنجلا را عینی سازی کند. در این شرایط ترکینگ شات ها 
و نماهایی با زاویۀ داچ انگل نیز به اثر اضافه شده تا سودربرگ 
تماماً تکنیک را برای رسیدن به محتوای موردنظرش بکار بگیرد.

لرزش، حرکت دوربین و زاویه ای که تا قبل از بیرون زدنِ آنجلا 
از خانه، کاربردی نداشت، حالا نقشی پررنگ به خود می گیرد تا 
مای مخاطب نیز همچون آنجلا )که در اکثر دقایق حضورش 
و  می چسبد  دیوارها  به  حالتی مضطرب  با  اماکن،  دیگر  در 
در میزانسن از نزدیکی با دیگر انسان ها می پرهیزد(، لحظه ای 
وی  استیصال  و  اضطراب  شریکِ  و  نکرده  آرامش  احساس 
باشیم. به این موارد، تکنیکِ سوپرایمپوز را نیز اضافه کنید که 
با توجه به شرایطِ ملتهب روانی که آنجلا با آن دست و پنجه 
نرم می کند، حضوری کاربردی و مشخص داشته تا مخاطب 
نیز در پریشان احوالی و گیجی با او همراه باشد و تصاویری را 

درهم ریخته و نامنظم به نظاره بنشیند.

شاید تنها مورد عجیب و غیر قابلِ هضم در دکوپاژ را بتوان 
به بهره گیری از نماهای لوانگل در شرکت دانست. از آنجا که 
آنجلا تحت فشار روحی و در ادامه، جسمانی قرار گرفته و هر 
لحظه ممکن است توسط نیروهای آنتاگونیستی دستگیر شده 
و دنیا را وداع گوید، پس طبیعتا به لوانگل هم نیازی نیست. 
های انگل یا همان اُورهدهایی که در نماهای داخلِ خانه و 
روبه روی درب وِرودی از او شکار شد، در این بخش از روایت 
هم می توانست بکار آید که درنهایت تعجب، جای خود را به 

لوانگل سپرده اند!

همانطور که در ابتدای متن هم اشاره شد، حضور یک همسایۀ 
دوربین به دست که آنجلا از فعالیتش اطلاع ندارد، قرار است 
چاشنی تعلیق را به اثر اضافه کند. منتهی مشکل آنجاست که 
برخلاف آشکار بودن عملِ همسایه )آن هم در روزِ روشن(، آنجلا 
به هیچ وجه متوجه رفتار او نشده و تا پردۀ پایانی و دیالوگی 
که بین شان برقرار می شود، گویی اصلاً وی را نمی شناخته است! 
درواقع، این بی  اطلاعی، آن وَرِ تیزهوشی و جزئی نگری آنجلا را 
زیر سؤال برده و نمی فهمیم قهرمانی چنین دقیق و نکته سنج 
که به کوچک ترین صداها هم اهمیت می دهد و برای کشف 
حقیقت اینقدر شجاعانه و بی پروا عمل می کند، چگونه حضور 

چنین همسایه ای را تشخیص نداده است؟
در ضمن نقش خود این همسایه هم از اوایل فیلم گم شده و تا 
دقایقِ پایانی خبری از آن نیست! تا جایی که به-شکلی ناگهانی 
جلوی راه آنتاگونیست ها ظاهر شده و در کشمکش خونین 
پایانی نیز، دست به چاقو شده و گویی آن ورِ قهرمانانه اش به 
ضرب و زورِ کارگردان در اثر جای می گیرد. هیچگونه پیش زمینه 
و نیت و انگیزه و توانایی فیزیکی هم در او یافت نمی شود ک 
بتوان آن اکتِ پایانی اش را باور کرد. او عنصری کاملاً اضافی 

است که حضور یا عدمِ حضورش، لطمه ای به اثر نمی زند.
مورد عجیب دیگر نیز حضورِ افراد معترض خیابانی است. ریشۀ 
اعتصاب آن ها، نحوۀ فعالیت و مطالباتشان چنان کم رنگ و 
کاریکاتوری است که حتی نجاتِ آنجلا از دست آنتاگونیست ها 
که به کمک همین مردم انجام می شود هم، حالتی غیر قابل 

باور و مضحک به خود گرفته است. سودربرگ گویی می کوشد تا 
در کنار مردم بودن و شورش علیه نظامِ حاکم را به مخاطب القا 
کند. الگویِ فرد در برابر سیستم مورد استفاده در دل پیرنگ، با 
کشمکش میانِ آنجلا و صاحبانِ شرکت قابل ردیابی است و در 
این بین نیازی به حضورِ مردم و اعتراضات شان نیست! از آنجا که 
اصلا حضور یا عدم حضور این مردم نقشی در داستان ندارند، پس 
کمک کردنشان هم مثل همان حضور همسایۀ دوربین به دست، 

اضافی و از سر بی مسئلگی و بی دغدغگی است.
یکی از نکات قابلِ توجه اثر را می بایست در نوع نگاه سودربرگ 
به بحثِ تکنولوژی درنظر گرفت. درواقع »کیمی« برخلاف خیلِ 
عظیم آثاری که با تکنولوژی دست و پنجه نرم می کنند، عامل 
شر و تباهی را بدان نسبت نمی دهد و خودِ انسان را به  عنوان 
آنتاگونیست درنظر می گیرد. تکنولوژی در »کیمی«، ماهیتی 
مثبت و یاری رساننده به خود گرفته و این انسان است که خطر 
می آفریند. اصلِ ماجرا نیز بر همین استوار است که زنی پس 
از اطلاع از قابلیت هک  شدن دستگاهِ کیمی، مسئولان شرکت 
را تحت فشار گذاشته و عاقبت نیز توسط افراد آن ها به قتل 

رسیده است.

سودربرگ در »کیمی«، نگاهی مثبت و روشنگر به تکنولوژی 
داشته و آن را ابزاری برای برملایی حقیقت و وصال به مفهومِ 
عدالت درنظر می گیرد. پیرنگ کار به  شکلی پیش می رود که 
تکنولوژی، قُلابِ داستانی را با مخاطب چفت کرده و در اوجِ 
داستان )تقابل آنجلا با آنتاگونیست ها( به یاریِ  او آمده و شرایط 
را برای فرار مهیا می کند؛ دست آخر، این تکنولوژی است که هم 
قهرمان را پیروز کشمکش ها کرده و هم آنتاگونیست ها را رسوا 

و روانۀ زندان می کند.

می آید.  بشمار  اثر  روشن  نقاطِ  از  »زویی کراویتز«  هنرنمایی 
که  شرم  به  آمیخته  نگاهی  با  درونگرا  و  خجالتی  چهره ای 
تصویری سمپات از قهرمان کنشمندش ارائه می دهد. قهرمانی 
که در دلِ روایت، قوسِ شخصیتی را نیز طی کرده و در انتها از 
دختری منزوی و جامعه گریز به دختری اهلِ معاشرت و عادی 
تبدیل شده و تصمیم دارد تا همچون دیگران از یک زندگی 

روتین لذت ببرد.
در  نقاط قوت و ضعفش که  به مجموعۀ  با توجه  »کیمی« 
متوسط الحال  است  اثری  اغماض  با  شد،  اشاره  بدان  متن 
که به سرعت هم از یادها خواهد رفت. تریلری جمع وجور و 
سرگرم کننده که به  مانندِ عموم آثار ساخته شده در طول تاریخ 
هنر هفتم، می توان برای یکبار دیدنش وقت گذاشت و البته 

نگاهِ مثبت خالقش به امر تکنولوژی را نیز ستود.

تأملاتی بر فیلم  های متأخر »استیون سودربرگ« با تمرکز بر »کیمی«؛

دختریکهزیادمیدانست

دستبهنقد

امیدسلیمی

شاید تنها مورد عجیب و غیر قابلِ 
هضم در دکوپاژ را بتوان به بهره گیری 

از نماهای لوانگل در شرکت دانست. 
از آنجا که آنجلا تحت فشار روحی 

و در ادامه، جسمانی قرار گرفته و هر 
لحظه ممکن است توسط نیروهای 

آنتاگونیستی دستگیر شده و دنیا 
را وداع گوید، پس طبیعتا به لوانگل 

هم نیازی نیست. های انگل یا همان 
اوُرهدهایی که در نماهای داخلِ 
خانه و روبه روی درب وِرودی از او 

شکار شد، در این بخش از روایت 
هم می توانست بکار آید که درنهایت 

تعجب، جای خود را به لوانگل 
سپرده اند!
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برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۳۱۰۱۱۰۰۳۳۷۷ مورخ ۱۴۰۳٫۰۸٫۰۳ هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبتی ناحیه سه کرج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای قوام جلالوند بشناسنامه شماره ۲۲۰۵ صادره از نهاوند فرزند غلامحسین در ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی در آن به مساحت ۸۹ مترمربع مفروز از قطعه ۶ تفکیکی از پلاک شماره ۴۵۱ فرعی از ۱۷۰ اصلی واقع در البرز و با خریداری از آقای منصور قادری و با مالکیت 
مالک اولیه آقای فضل اله منصور خاکی تایید مینماید. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳٫۰۹٫۱۲    شناسه: ۱۸۲۴۰۸۹
اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی – کرج )نوبت اول(

روابط عمومی راه آهن جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد:  با توجه به درخواست مکرر مسافران، از این پس فروش بلیت 
بخشی از قطارهای حومه ای از طریق سکوهای مجاز فروش اینترنتی بلیت انجام می شود. از اول آذرماه سال جاری 
تا اطلاع بعدی پیش فروش بلیت بخشی از قطارهای حومه ای که فروش بلیت آن  ها با تخصیص صندلی انجام می 
شود، از طریق سکوهای مجاز اینترنتی انجام خواهد شد. برپایه این گزارش، قطارهای تهران- قم، تهران- جمکران، 
تبریز- جلفا، زاهدان- خاش و مشهد- سرخس، قطارهایی هستند که بلیت آن  ها از طریق سکوهای مجاز اینترنتی پیش 

فروش خواهد شد.

پیشفروشبلیتبخشیازقطارهایحومهایازاولآذرماه

اقتصاد

آماده  سازی و تحویل به موقع مسکن 

مهر در دستور کار دولت چهاردهم

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید گفت: دولت چهاردهم برای 
تحویل مسکن مهر به دنبال ایجاد تمامی زیرساخت  ها و امکانات 
در محوطه  سازی و نصب انشعابات آب، برق و گاز است تا پروژه 

تکمیل شده را به مردم تحویل داده شود.
شهرام ملکی در حاشیه بازدید فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و 
شهرسازی از پروژه های نهضت ملی مسکن و مسکن مهر در شهر 
جدید پردیس درباره تامین مالی پروژه های اقدام ملی و مسکن مهر 
افزود: منابع مورد نیاز برای تکمیل پروژه مسکن مهر از صندوق ملی 
مسکن تامین می  شود و ظرفیت  هایی که در سنوات گذشته در 
قانون بودجه پیش بینی شده  که امسال در قانون 1۴03 دیده نشده 

است در حال پیگیری است.
معاون وزیر راه و شهرسازی اظهارداشت: بنابراین برای اجرای این 
پروژه ها از نمایندگان مجلس تقاضا داریم که ظرفیت اعتباری مورد 

نیاز برای تکمیل مسکن مهر را در قانون بودجه 1۴0۴ لحاظ کنند.
وی تصریح کرد: برای تکمیل مسکن مهر به بیش از ۶ همت نیاز 
است که این رقم غیراز آورده مردمی است زیرا مردم سهم خود را در 

این پروژه  ها پرداخت کرده اند.
ملکی با بیان اینکه تامین منابع مالی این پروژه ها در اولویت برنامه 
های وزارت راه قرار دارد گفت: وزارتخانه متبوع به عنوان متولی 
اجرا موارد و روش های مختلف تامین منابع مالی را به نمایندگان 

مجلس ارائه داده  است.
مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید افزود: منابع صندوق ملی 
مسکن ظرفیت محدودی دارد بنابراین اگر فرض کنیم این صندوق 
بین ۲۰ تا ۳۰ همت ظرفیت دارد که بنا نیست همه این منابع در 
مسکن مهر هزینه شود بلکه توزیع آن براساس شاخص ها در حوزه  
های مسکن مهر، اقدام ملی مسکن و نهضت ملی مسکن در سطح 

استان های کشور خواهد بود.
وی اضافه کرد: آنچه وظیفه داریم این است که پروژه  های ما 
تعطیل نشوند و کار روند خود را طی کند که این شرایط با برگزاری 
جلسات منظم از سوی وزیر راه و شهرسازی در سطح ملی در حال 
انجام و ما در سطح استانی در حال پیگیری هستیم تا پیمانکاران 
به طور جدی کار کنند و سیستم بانکی نیز در استفاده از این 

ظرفیت ها کمک خواهد کرد.
ملکی درباره زمان اتمام پروژه های پردیس گفت: اتمام پروژه 
مسکن مهر در پردیس به منابعی از ظرفیت قانون بودجه نیاز دارد، 
2 هزار ۴3 واحد نهضت ملی و 11 هزار و ۵92 واحد مسکن مهر در 
شهر جدید پردیس باقی مانده است که تلاش داریم 3 هزار واحد 
را تا بهمن ماه و یک هزارو ۷۷۰ واحد دیگر را تا پایان سال به مردم 

تحویل بدهیم.
به گفته وی، این تعداد واحد ها دارای نقص بودند که رفع نقص 
شده  اند و مابقی به شرط تامین منابع مالی برای سال آینده 

)اردیبهشت و خردادماه ۱۴۰۴( تحویل داده می شوند.
ملکی افزود: اکنون پروژه های شهر جدید پردیس فعال است و 

تلاش داریم این پروژه  ها متوقف نشوند.
گفتنی است، فرزانه صادق مالواجرد، وزیر راه و شهرسازی امروز 
جمعه از فازهای ۹ و ۱۱ اقدام ملی و مسکن مهر شهر پردیس 

بازدید کرد.
فاز ۹ اقدام ملی مسکن پردیس با ۲ هزار و ۴۳ واحد دارای 
پیشرفت فیزیکی ۶۷ درصد است که از این تعداد ۲۱۶ واحد با 
پیشرفت فیزیکی ۹۰ درصد امروز مورد بازدید قرار گرفت که قرار بود 

این پروژه ۲۴ ماهه تحویل داده شود.
این پروژه سال ۱۴۰۰ کلید خورد و قراراست تا پایان سال به 

اتمام برسد.
همچنین فاز ۱۱ مسکن مهر پردیس با ۳۳ هزار واحد مسکونی با 
پیشرفتی فیزیکی بالای ۹۵ درصد است که توسط شرکت دی و 
قرارگاه خاتم در حال اجراست شروع این پروژه سال ۱۴۰۲ بوده و 

قرار است در سال ۱۴۰۴ تحویل داده شود.

گزارش

برنامه  ریزی شهری، حلقۀ گمشدۀ توسعه در مناطق کم  برخوردار؛

تراکم  فروشی، سیاستی که شهرهای کوچک را می  بلعد

مسکن

شهرهای کم برخوردار ایران، بویژه در مناطق حاشیه ای و محروم، 
سال هاست با بحران های متعددی از جمله فقدان زیرساخت های 
شهری، نبود برنامه ریزی جامع و معضل ساخت وساز غیرقانونی 
دست وپنجه نرم می کنند. این چالش ها نه تنها کیفیت زندگی 
را برای شهروندان کاهش داده، بلکه پیامدهای زیست محیطی 
و اجتماعی خطرناکی نیز به همراه داشته است. با بهره گیری از 
آمار و تحلیل های شهری، وضعیت وخیم برنامه ریزی شهری و 

ساخت وساز در این مناطق را واکاوی می کنیم.

خانه هایی که روی خاکستر ساخته می شوند
در بسیاری از شهرهای کوچک و کم برخوردار، برنامه ریزی شهری 
مرکز  گزارش  با  مطابق  ندارد.  وجود  کلمه  واقعی  معنای  به 
پژوهش های مجلس، بیش از ۶۵ درصد از این شهرها فاقد 
طرح های جامع و تفصیلی هستند. این موضوع باعث شده تا 
ساخت وسازهای بی رویه و بدون استاندارد، به شکل قارچ گونه ای 
در حاشیه این شهرها رشد کنند. پیامد چنین وضعیتی، افزایش 
معضلاتی همچون ترافیک شهری، فرسایش زیرساخت ها و 

کاهش شدید کیفیت زندگی است.

ساخت وسازهای غیرمجاز: از کمبود نظارت تا طمع سودجویان
از  درصد   ۳۰ حدود  شهرسازی،  و  راه  وزارت  آمار  طبق 
ساخت وسازهای مسکن در شهرهای کم برخوردار غیرمجاز هستند. 
این ساخت وسازها معمولاً در مناطق پرخطر از نظر زلزله یا رانش 
زمین انجام می شوند. نبود نظارت دقیق و ضعف در قوانین مربوط 
به جلوگیری از این ساخت وسازها، نه تنها استانداردهای زندگی را 
کاهش داده، بلکه خطرات جانی جدی را نیز به همراه داشته است.

تراکم فروشی: سیاستی که کم برخوردارها را می کشد
در برخی از شهرهای کوچک، سیاست تراکم فروشی به ابزاری برای 

تأمین منابع مالی شهرداری ها تبدیل شده است. این در حالی 
است که این سیاست، به جای حل مشکلات شهری، خود باعث 
گسترش بی رویه و غیرمنطقی شهرها شده و بحران مسکن را 

تشدید کرده است.
فقدان بودجه کافی برای توسعه زیرساخت ها

یکی از اصلی ترین مشکلات شهرهای کم برخوردار، تخصیص 
ناعادلانه بودجه است. براساس آمار منتشرشده توسط سازمان 
برنامه و بودجه، سهم شهرهای کم برخوردار از بودجه عمرانی کشور 
کمتر از ۲۰ درصد است. این در حالی است که همین مناطق به 
شدت نیازمند سرمایه گذاری در زیرساخت های اساسی همچون 

جاده، آب و فاضلاب و مسکن هستند.
نبود سیاست های حمایتی مؤثر

طرح هایی مانند مسکن مهر یا نهضت ملی مسکن، اگرچه به ظاهر 
برای کمک به مناطق کم برخوردار طراحی شده بودند، اما در عمل 
به دلیل سوءمدیریت و نبود نظارت، نتوانستند تأثیر قابل توجهی 
داشته باشند. به عنوان مثال، بیش از ۴۰ درصد از پروژه های 

مسکن مهر در این مناطق نیمه تمام رها شده اند.

مهاجرت معکوس و فشار بر زیرساخت های شهری
یکی از عوامل تشدید بحران مسکن در شهرهای کم برخوردار، 
مهاجرت معکوس از روستاها به این شهرهاست. به دلیل نبود 
فرصت های شغلی در روستاها، جمعیت زیادی به شهرهای 
بر  فشار مضاعفی  موضوع  این  و  می کنند  مهاجرت  کوچک 
زیرساخت های محدود این شهرها وارد کرده است. براساس آمار 
مرکز آمار ایران، جمعیت برخی از شهرهای کم برخوردار طی ۱۰ سال 

گذشته تا ۲۰ درصد افزایش یافته است.

پیامدهای اجتماعی و زیست محیطی
گسترش حاشیه نشینی

رشد بی رویه و ساخت وساز غیرقانونی در مناطق حاشیه ای شهرها، 
باعث افزایش مشکلات اجتماعی از جمله فقر، بیکاری و بزهکاری 

شده است. براساس گزارش سازمان بهزیستی، بیش از ۴۵ درصد از 
جمعیت حاشیه نشین کشور در شهرهای کم برخوردار زندگی می کنند.

راهکارها و پیشنهادها
تمرکز بر توسعه پایدار

برنامه ریزی شهری در این مناطق باید با تأکید بر توسعه پایدار 
صورت گیرد. ایجاد نقشه های جامع و تفصیلی، نظارت دقیق 
بر ساخت وسازها و جلوگیری از تغییر کاربری اراضی، از جمله 

اقداماتی است که می تواند به بهبود وضعیت کمک کند.
تخصیص بودجه عادلانه

دولت باید با تغییر سیاست های بودجه ریزی، سهم بیشتری از 
منابع عمرانی را به شهرهای کم برخوردار اختصاص دهد. این امر 
می تواند به توسعه زیرساخت های شهری و افزایش کیفیت زندگی 

در این مناطق منجر شود.

صدای خاموش شهرهای کوچک
شهرهای کم برخوردار ایران، بیش از هر زمان دیگری نیازمند توجه و 
برنامه ریزی هستند. این شهرها، که می توانند به کانون های توسعه 
تبدیل شوند، به دلیل سیاست های نادرست و فقدان نظارت به 
حال خود رها شده اند. اگر برنامه ریزی مؤثری برای حل مشکلات 
اقتصادی، اجتماعی و  نگیرد، بحران های  این مناطق صورت 

زیست محیطی آن  ها، گریبان گیر کل کشور خواهد شد.

مهدیصالحی

کلان شهرها  ورودی  به  که  همچنان   - صانعی پور  حسن 
نزدیک می شوید، ناوگان خودروهای سبک و سنگین پیش 
چشم هر راننده ای هویدا می گردد. در این رابطه باید گفت: 
رشد سریع شهرنشینی معضلات فراوانی را به همراه داشته 
است. یکی از بزرگ ترین و اصلی ترین آن به ویژه در سطح 
کلان شهرها، معضل ترافیک و سختی رفت و آمد است. در 
این میان توجه به توسعه حمل و نقل عمومی به عنوان 
نبض حیات شهرها و تعیین راهبردهایی برای کنترل و 

مدیریت ترافیک اهمیت دوچندانی دارد.

چالش قدیمی ترافیک در شهرها به ویژه در کلان شهرها 
با وجود اقدامات انجام شده برای کنترل آن همچنان به 
عنوان کلافی سردرگم فراروی مدیریت شهرها است؛ چرا که 
با رشد سریع جمعیت شهری و به دنبال آن رشد روزافزون 
خودروها مواجه هستیم. سازگاری با این تغییرات سریع 
نیازمند داشتن برنامه مناسب و متناسب با شهر است. اگر در 
برنامه ریزی و طراحی شهری از همان ابتدا، شبکه جابه جایی 
شهری به عنوان یکی از عناصر طراحی مدنظر قرار نگیرد، به 
طرح، لطمه ای جبران ناپذیر وارد می کند و اجرای آن را با 

مشکلات عدیده ای از جمله تحمل هزینه های سنگین روبه رو 
خواهد ساخت. با توجه به آنکه اجزا یک سیستم حمل و 
نقلی شامل انسان، وسیله نقلیه، راه و شرایط محیطی است، 
سه عامل اساسی طراحی مهندسی، آموزش و اعمال قانون 
از اصول اساسی مدیریت و کنترل ترافیک است. در این 
راستا باید به چند نکته نیز اشاره کرد؛ ابتدا مهار خودروهای 
شخصی باید مد نظر باشد. دوم اینکه  طرح زوج و فرد در دنیا 
چقدر کارآمد بوده است؟ و سوم اینکه دیگر تهران  و دیگر 

کلان شهرها گنجایش خودروهای جدید ندارند.

کلانشهرهاوبحرانِترافیک
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وقتی به جدول گلزنان چند فصل اخیر فوتبال ایران نگاهی 
می اندازیم متوجه وضعیت ناخوشایند لیگ فوتبال کشور 
این  گلزنی می شویم.  نام  به  درخصوص موضوع مهمی 
اتفاق ریشه در شرایطی دارد که بواسطه آن فوتبالیست های 
نوجوان و جوان کشور بصورت اصولی و استاندارد در این 
رشته آموزش نمی بینند و در وضعیت کاملا آماتوری به 
بدنه اصلی فوتبال کشور اضافه می گردند. اندک بازیکنانی 
که ذاتی غنی داشته و به تعبیری توانایی های ویژه ای 
تکراری  در چرخه ضعف های  نیز  دارند  این خصوص  در 
نمی توانند به بلوغ کامل رسیده و در لابلای سلایق گوناگون 
به بیراهه می روند. در ادامه نگاهی به موضوع فقر گلزنی در 

فوتبال ایران خواهیم انداخت:

فقرگل
تعداد بازیکنانی که بلحاظ ذهنی شرایط ایده آلی درخصوص 
به ثمر رساندن گل دارند، بسیار اندک هستند. این نکته 
در فوتبال غالبا دفاعی ایران که در دهه اخیر به بُردهای 
اقتصادی عادت کرده است نیز نمود بیشتری داشته و 
همین فرهنگ ذهنیت آنان را از حمله به دفاع منعطف 
کرده است. در این بین آموزش های کافی نیز دیده نشده و 
یا بصورت ناقص ارائه می شود. کافی است جدول گلزنان 
فصل جاری لیگ برتر فوتبال ایران را ملاحظه کنید تا به 
این نکته بیشتر پی ببرید؛ بعد از پایان هفته دهم، پنج 
بازیکن از تیم های مختلف با به ثمر رساندن صرفا چهار گل 
در صدر ایستاده اند. در این لیست دو بازیکن مهاجم، یک 
مدافع و دو هافبک دیده می شوند. فقر گلزنی در فوتبال 
ایران منحصر به فصل جاری و حتی لیگ برتر نبوده و 
باید اعتراف کرد که تعداد گل های برترین گلزنان دو فصل 
گذشته لیگ برتر کشور از عدد چهل گل تجاوز نکرده است. 

این شرایط در لیگ دسته اول  و دوم نیز حاکم است.

فقدان بازی  ساز
بخش اعظم معضل گلزنی در فوتبال ایران خالی شدن فوتبال 
کشور از بازی  ساز و به تعبیری گل ساز است. این موضوع 

حتی به تیم ملی نیز ضربه زده است. اکثر بازیکنان خلاق 
تیم ها نیز وضعیتی متوسط داشته و در مقایسه با گذشته در 
سطح نازلی به  سر می برند. »حضور ریکاردو آلوز در راس جدول 
بهترین پاسور های لیگ برتر در دو فصل اخیر را می توان گواه 
این مدعا دانست«. نکته دیگر اینکه در جدول پاسورهای 
فصل گذشته نام ابوالفضل جلالی به عنوان مدافع کناری 
دیده می شود و بازیکنانی چون سروش رفیعی و آرش رضاوند 

در این جدول وضعیت مناسبی ندارند.

مربیان نتیجه  گرا
نکته مهم درخصوص فقر گلزنی در ایران به تفکر مربیان 
مربوط می شود. اندیشه ای که با حضور بلند مدت کارلوس 
کی روش در رأس تیم ملی بیشتر از هر زمانی قوت گرفت 
ایران وجود  فوتبال  در  تفکر  آن  از  رگه های  هنوز هم  و 
دارد. دو تیم استقلال و پرسپولیس نیز در سال ها اخیر 
نماینده ای در بین بهترین گلزنان ایران نداشته و بردهای 
اقتصادی آنان در اکثر مسابقات انجام شده نیز به این 
موضوع صحه گذاشته است. در حقیقت پرسپولیس بعد 
از خروج برانکو ایوانکوویچ دچار این حادثه شده و قدرت 
تهاجمی خود را از دست داده و استقلال بعد از دوران امیر 
قلعه نویی به این معضل دچار شده است. درخصوص علت 
این جریان دو نکته ظریف قابل بررسی است؛ ابتدا اینکه 
اندیشه و فرهنگ نتیجه گرایی در فوتبال ایران موج می زند. 
باشگاه ها بخصوص مدعیان اصلی قهرمانی قصد دارند به 
هر قیمتی جام قهرمانی را بالای سر ببرند و به فوتبال 
قهرمان  غالبا  گذشته  فصل  چند  »در  نمی اندیشند.  زیبا 
لیگ برتر بهترین خط دفاعی را به خود اختصاص داده 
است«؛ و نکته دوم ضعف پنهان فوتبال ایران در عرصه 
مربیگری است که باعث شده است مربیان جوان به سرعت 
از سطح اول فوتبال کشور دور شوند. در همین چند سال 
گذشته مربیانی چون علیرضا منصوریان، محرم نوید کیا و 
جواد نکونام به حاشیه رفته و مربیان جوان دیگری چون 
سیدمهدی رحمتی، سعید دقیقی و حتی مازیار زارع با 
مشکلات عدیده ای روبه  رو بوده و این مشکلات هر لحظه 

ممکن است شرایط آنان را تحت الشعاع قرار بدهد.

ستاره های انگشت  شمار
مهدی طارمی، سردار آزمون و علیرضا جهانبخش ستاره های 
خط حمله تیم ملی، چند سال است که بدون رقیب در تیم 
ملی حضور دارند. در این بین بازیکنانی چون رضا اسدی، 
شهریار مقانلو و امیرحسین حسین زاده و چند بازیکن دیگر 
که گاهی در پست اصلی خود بازی نکرده اند، با نوسانات 
شدیدی در ترکیب تیم ملی قرارگرفته و هرگز نتوانسته اند 
را به نمایش بگذارند. در خط هافبک  توانایی های خود 
نیز عمق ترکیب تیم ملی و حتی تیم های باشگاهی با 
ضعف های عمده ای مواجه است. این بدان معنی است که 
فوتبال ایران در شناسایی و پرورش ستاره ها بسیار ضعیف 
عمل کرده است. ما هنوز در ترکیب تیم ملی بازیکنان بالای 
سی سالی چون روزبه چشمی، شجاع خلیل زاده و سامان 
را داریم که در این رابطه محتاج پشتوانه  سازی  قدوس 
و  زیرساخت ها  علاوه  به  شرایط  این  مجموع  هستیم. 
تدارکات نامناسب اوضاع و احوال تیم ملی و باشگاهی را 
بلحاظ کیفی پایین آورده و به همین دلیل در تیم ملی باید 
پرنوسان ظاهر شده و هنوز هم به بازیکنانی باتجربه متکی 
باشیم و در باشگاه ها بخصوص نمایندگان ایران در آسیا با 

نتایج ناامید کننده روبه  رو بشویم.

درد مشترک
اگر دو باشگاه استقلال و پرسپولیس را ویترین فوتبال ایران 
تلقی کنیم باید عنوان کرد: درد مشترک حال حاضر این دو 
تیم در خط حمله است. قرمزپوشان در 9 بازی این فصل یازده 
گل به ثمر رسانده اند. آن طرف آبی پوشان وضعیت بهتری 
نداشته و در ده بازی صرفا ده گل وارد دروازه حریفان کرده اند. 
هر دو باشگاه نیز بدنبال خرید مهاجم در تعطیلات فیفادی 
هستند. استقلال بدنبال جوئل کوجو بازیکن قرقیزستانی 
است. پرسپولیس نیز قصد دارد لوکاس ژوآئو و علی علیپور را 
به شرایط گلزنی رسانده و اوضاع خود را بهبود بخشد. اما یک 
نکته ظریف درخصوص بازیکنان حاضر و احتمالی سرخابی ها 
در خط حمله حائز اهمیت است؛ شرایط این دو تیم و جو 
حاکم هواداری در آنان می تواند هر بازیکنی را به حاشیه ببرد. 
در این شرایط باید به این موضوع حساس شد که آیا به عنوان 
مثال جوئل کوجو قرقیزستانی که در لیگ نه چندان معتبر 
ازبکستان و آن هم در باشگاه گمنامی چون دینامو سمرقند 
بازی کرده و هرچند در فصل جاری این کشور طی بیست و 
پنج بازی موفق به زدن ده گل برای دینامو سمرقند شده و 
چهار پاس گل نیز داده است، آیا در تیم پرحاشیه استقلال 
نیز موفقیت های خود را ادامه خواهد داد؟ یا آن طرف در 
اردوگاه پرسپولیس آیا گاریدو سرمربی این تیم به ترکیب 
نهایی خود در خط حمله قبل از پایان نیم فصل خواهد 
رسید؟ »ناگفته نماند استقلال و پرسپولیس به لحاظ داشتن 
هواداران بی شمار محکوم به برد هستند و البته بازیکنان این 

دو تیم باید هجومی و تماشاگرپسند بازی کنند«. 

ورزشی

»دنیای هوادار« به مسئلۀ »فقر گلزنی« در فوتبال ایران می  پردازد؛

دردمشترک

خارجازگود

 

»ملی پوش کانوپولو بانوان«:

ازپیکارهایجهانیدستخالی
برنخواهیمگشت

عضو تیم ملی کانوپولو بانوان با اشاره به کسب سهمیه قهرمانی 
جهان گفت: توجه فدراسیون و وزارت ورزش نسبت به این 
رشته باید بیشتر شود و از ۱۷ تیم جهان توانستیم چهارم دنیا 
شویم. مطمئنم که در قهرمانی جهان در سال آینده دست خالی 

برنخواهیم گشت.
قهرمانی  مسابقات  سطح  درباره  گذشته  روز  پورعبدیان  الهه 
کانوپولو جهان در چین، اظهار داشت: بعد از هشت سال در 
مسابقات قهرمانی جهان شرکت کردیم. سه دوره در این رقابت ها 
نتوانستیم حضور یابیم. از طرف فدراسیون اعزام نمی شدیم. 
برنامه فدراسیون این بود تا ملی پوشان کانوپولو در مسابقات 

رسمی غیرالمپیکی از طرف باشگاه ها حضور یابند.
تیم باشگاه قایقرانی اصفهان خروشان نماینده بانوان ایران در 
مسابقات کانوپولو قهرمانی جهان در چین )۲۴ تا ۲۹ مهر - شهر 
دکیوینگ( عنوان چهارمی مسابقات و سهمیه مسابقات جهانی 

را کسب کرد.
اصفهان خروشان با ترکیب ملیکا برون، ستایش پیرنجم الدین، 
مهدیه شبانی، شیوا لکزایی، آتوسا اسلامی، آناهیتا مهترپور، 
مربی،  ورزشکار  عنوان  به  پورعبدیان  الهه  و  جلیلیان  فاطمه 
نیما حجتی مدیر فنی و سیدایمان شفیع اف سرپرست در این 

رقابت ها حضور داشتند.
وی افزود: شناختی از رقبا نداشتیم و به غیر از من، بازیکنان تیمی 
که هشت سال پیش در مسابقات قهرمانی جهان شرکت کرده بود 
دیگر هیچکدام نبودند. گروه خیلی سختی داشتیم و با حضور در 
جمع هشت تیم برتر به عنوان تنها تیم آسیایی توانستیم برای 

نخستین مرتبه سهمیه پیکارهای جهانی را کسب کنیم.
ملی پوش کانوپولو عنوان کرد: در گروه ما تیم های هلند، فرانسه و 
چین تایپه حضور داشتند. هلند قهرمان اروپا بود و بازی را به این 
تیم واگذار کردیم. از فرانسه باختیم و چین تایپه را در قهرمانی 
آسیا بردیم و توانستیم به دور بعد صعود کنیم. در مرحله بعدی به 
دو گروه چهار تیمی تقسیم شدیم و به مصاف سنگاپور، اسپانیا 
و انگلیس رفتیم و توانستیم اسپانیا و سنگاپور را شکست دهیم. 
در مرحله یک چهارم نهایی برابر نیوزیلند قهرمان جهان، شکست 
خوردیم. برای کسب رده سوم و چهارم جهان به مصاف هلند 
رفتیم و در وقت قانونی به تساوی یک- یک رسیدیم و در وقت 

اضافه با گل طلایی برابر این تیم شکست خوردیم.
وی همچنین گفت: تیمی که قهرمان لیگ می شود، با نفرات 
برتر این رشته قرارداد بسته است و تفاوت این تیم با تیم ملی 
زیاد نیست. فقط نام این تیم تغییر می کند و بهترین های 
کانوپولو ایران در این تیم باشگاهی حضور دارند. از زمانی که 
رشته روئینگ از قایقرانی جدا شده است، شنیده ایم که قرار است 

دوباره به رویه قبل برگردیم و تیم ملی کانوپولو شکل بگیرد.
ملی پوش کانوپولو خاطرنشان کرد: سخت ترین شرایط این 
تیم های  که  قایق های جدیدی  از  کمی  تعداد  ما  که  است 
اروپایی استفاده می کنند را در ایران داریم. این نوع قایق ها 
کالای لوکس محسوب می شوند و گمرک هزینه زیادی برای 
باشگاه،  برای  قایق ها  این  تهیه  شرایط  می گیرد.  آن  ورود 
فدراسیون و بچه ها سخت است. ۶ قایق کانوپولو در فدراسیون 
قایقرانی ایران داریم و چهار قایق ایرانی مشابه آن است که 
کیفیت قایق های خارجی را ندارد. اگر این قایق ها را در اختیار 

داشته باشیم خیلی در رشد کانوپولو تاثیرگذار است.
وی تاکید کرد: کانوپولو رشته ای است که در آن تجهیزات حرف 
اول را می زند. مهم تر از قایق حضور در کاپ ها و تورنمنت ها 
قبل از مسابقات اصلی است. همه تیم های اروپایی و آسیایی 
کاپ ها شرکت  و  تورنمنت ها  در  جهانی  مسابقات  از  پیش 
می کنند تا شناخت کافی از تحریفان کسب کنند. به خاطر 
هزینه ها، مشکل روادید و نداشتن حامیان مالی نمی توانیم در 

چنین مسابقاتی حضور یابیم.
پورعبدیان گفت: مسابقات جهانی برای کانوپولو که رشته ای 
غیرالمپیکی است، مانند المپیک می ماند و از اهمیت زیادی 
برخوردار است. باید توجه فدراسیون و وزارت ورزش و جوانان 
نسبت به این رشته بیشتر شود. ما از ۱۷ تیم جهان توانستیم 
چهارم دنیا شویم. مطمئن هستم که از هشت تیم برتر دنیا در 
بازی های جهانی چین در پنجم مرداد ماه سال آینده دست خالی 
برنمی گردیم. در پایان هم باید از سید ایمان شفیعی مدیرعامل 

باشگاه اصفهان خروشان برای زحماتی که کشید، تشکر کنم.

دیالوگ

مهاجم تیم سپاهان اصفهان برای بازی با قرقیزستان در هفته ششم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ به تیم ملی فوتبال دعوت شد.
بنا به اعلام کادر پزشکی تیم ملی فوتبال، وضعیت پزشکی محمد محبی، مهاجم تیم ملی کشورمان به لحاظ آسیب همسترینگ 
که در جریان بازی با کره شمال رخ داد، در حال بررسی است. برهمین اساس کادر فنی مهدی لیموچی، مهاجم تیم سپاهان را 
به اردوی تیم ملی دعوت کرد. این مهاجم امشب به اردوی تیم ملی در تهران اضافه می شود. تیم ملی فوتبال که با ۱۳ امتیاز در 
صدر جدول گروه A، انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ قرار دارد، پس از برد ۳ بر ۲ مقابل کره شمالی، سه شنبه ۲۹ آبان مقابل قرقیزستان 

به میدان می رود.

لیموچیبهتیمملیدعوتشد

حسنصانعیپور

مهدی طارمی، سردار آزمون و علیرضا 
جهانبخش ستاره های خط حمله تیم 
ملی، چند سال است که بدون رقیب 
در تیم ملی حضور دارند. در این بین 

بازیکنانی چون رضا اسدی، شهریار 
مقانلو و امیرحسین حسین زاده و 

چند بازیکن دیگر که گاهی در پست 
اصلی خود بازی نکرده اند، با نوسانات 

شدیدی در ترکیب تیم ملی قرارگرفته اند.
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